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2024
9. volební období

Z Á P I S

z 38. schůze
výboru pro evropské záležitosti 

konané dne 10. ledna 2024



Přítomni: Benešík  Ondřej,  Babišová  Andrea,  Fifka  Petr,  Bělor  Roman,  Berki  Jan,
Berkovcová  Jana,  Exner  Martin,  Helebrant  Tomáš,  Pokorná  Jermanová
Jaroslava,  Pošarová  Marie,  Zlínský  Vladimír,  Wenzl  Lubomír,  Potůčková
Lucie, Major Martin, Jáč Ivan

Omluveni: Bžoch Jaroslav, Carbol Jiří, Beitl Petr, Kolář Ondřej, Staněk Pavel

Schůzi výboru zahájil předseda O. Benešík v 9.00 hodin. Připomněl, že byla svolána na
základě  usnesení  č.  254  přijatého  na  37.  schůzi  dne  12.  prosince  2023. Konstatoval,  že
pozvánka byla všem včas rozeslána a návrh pořadu mají poslanci k dispozici /hlasování 11-0-
0,  Helebrant  Tomáš  –  pro,  Pokorná  Jermanová  Jaroslava  –  pro,  Wenzl  Lubomír  –  pro,
Benešík Ondřej – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – pro, Pošarová
Marie – pro, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští
schůze, k jejímu svolání a k přípravě jejího pořadu /usn. č. 255, hlasování 13-0-0, Babišová
Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír
– pro, Benešík Ondřej – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – pro, Pošarová Marie –
pro, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro,  Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro,  v
příloze/.

Návrh pořadu schůze:

1. Priority předsednictví Belgického království v Radě Evropské unie
2. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému

a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů,  kterým  se  navrhuje  Evropské  prohlášení
o cyklistice /kód Rady 13832/23, KOM(2023) 566 v konečném znění/

3. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  –  Posílení  evropského  správního  prostoru
(ComPAct) /kód Rady 15313/23, KOM(2023) 667 v konečném znění/

4. Informace k návrhům Evropského parlamentu  na  změnu Smluv – oznámení  národním
parlamentům (dokument CM 5781/23)

5. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Evropský akční plán pro větrnou energii /kód
Rady 14712/23, KOM(2023) 669 v konečném znění/

6. Sdělení  Komise  –  Roční  analýza  udržitelného  růstu  2024  /kód  Rady  15627/23,
KOM(2023) 901 v konečném znění/

7. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Sdělení o politice rozšíření EU pro rok 2023 /kód
Rady 15094/23, KOM(2023) 690 v konečném znění/

8. Výběr z aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
výboru pro evropské záležitosti v období 29. listopadu 2023 – 2. ledna 2024

9. Sdělení předsedy
10. Různé

1. Priority předsednictví Belgického království v Radě Evropské unie

Př.  O.  Benešík přivítal  velvyslance  Belgického  království  J.  E.  p.  Jurgena  van
Meirvenneho a jeho spolupracovníka Adriena Vernimmena.

Jde o třinácté předsednictví Belgie. Bude velmi krátké, protože se budou konat volby
jak v Belgii,  tak i  do Evropského parlamentu.  Belgie  tedy musí  představit  legislativu do  
15.  února.  Navazuje  na  předsednictví  Španělska.  Belgie  je  součástí  tria  společně
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s Maďarskem a Polskem. Velvyslanec J. van Meirvenne konstatoval, že české předsednictví
bylo velmi úspěšné.

Tématy belgického předsednictví jsou posílení role práva a demokracie v členských
státech,  rozšiřování  EU,  posilování  konkurenceschopnosti  EU,  sociální  politika,  zajištění
stejného standardu zdravotní péče pro všechny občany, migrační pakt, boj proti kriminalitě  
a terorismu, budování evropského obranného průmyslu, lepší spolupráce s Afrikou.

Belgie organizuje celkem 515 jednání na všech úrovních, z toho 23 neformálních Rad
včetně  Evropské  rady  předsedů  vlád.  Proběhnou  také  panely  pro  veřejnost.  Belgické
předsednictví má webovou stránku www.belgium24.eu ve všech oficiálních jazycích EU.

Př. O. Benešíka zajímal postoj belgického předsednictví k rozšíření EU. 
J. E.  Jurgen van Meirvenne uvedl, že rozšíření EU je nutné, je to nejlepší cesta pro

obranu EU. Není stanoven žádný časový limit. Přijaty by měly být pouze země, které jsou
připravené, je proto potřeba jim pomoci k dosažení evropských standardů. 

V souvislosti  s rozšiřováním  EU  by  měla  proběhnout  diskuse  o  reformě  institucí,
některé členské státy však nesouhlasí.

Př. O. Benešík se zeptal na postoj Belgie k migraci.
J. E.  Jurgen van Meirvenne konstatoval, že v ČR je migrace citlivé téma vzhledem

k velkému počtu ukrajinských uprchlíků.  V Belgii  je  naopak většina migrantů z členských
států  EU, nejvíc  Holanďanů,  Francouzů,  Italů  a  Španělů.  EU se  musí  připravit  na  to,  že
migranti budou nadále přicházet, protože potřebuje pracovníky v mnoha profesích. Musí ale
zavést lepší systém jejich prověřování již před jejich příchodem do Evropy. Někteří uprchlíci
také potřebují ochranu.

Př. O. Benešík poděkoval panu velvyslanci za informace.

2. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů, kterým se navrhuje Evropské prohlášení
o cyklistice /kód Rady 13832/23, KOM(2023) 566 v konečném znění/

 
Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  36. schůzi

konané dne 6. prosince t. r. prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představil  ředitel  Odboru  strategie  Ministerstva  dopravy  Luděk  Sosna.
Podstatou  sdělení  je  povýšit  roli  cyklistické  dopravy  a  vytvořit  podmínky  pro  její  roli.
Cyklistika se má stát součástí městské mobility pro přepravu i do zaměstnání. EK požaduje,
aby města nad 50 tisíc obyvatel měla strategické udržitelné plány městské mobility, kam bude
zahrnuta i cyklistika.

ČR dokument vítá, koncepci městské a aktivní mobility má již schválenou. Státní fond
dopravní infrastruktury v loňském roce poskytnul 679 mil. Kč na cyklostezky.

Podporu výroby kol vidí ČR jako ambiciózní a nešťastný plán EK, jde o soukromé
výrobce. 

Zpravodaj  T.  Helebrant uvedl,  že  prohlášení  obsahuje  posílení  politik  v  oblasti
cyklomobility,  zlepšení  infrastruktury,  vytvoření  lepších  podmínek  pro  cyklistiku  včetně
podpory cykloprůmyslu či podpory cykloturistiky. ČR má do roku 2030 koncepci mobility,
která  obsahuje  mnoho  cílů  shodných  s návrhy  EK.  Budování  evropského  cyklistického
průmyslu považuje za příliš ambiciózní.

Posl. M. Exner dokument oceňuje. Nesouhlasí s tím, že ČR má dobrou infrastrukturu.
Cyklostezky  mají  budovat  obce,  což  není  koncepční,  města  nejsou  propojená  a  je  málo
cyklostezek podél řek. Výstavbu blokují státní orgány i  vlastníci pozemků. Je proto nutná
spolupráce krajů a státu (Ministerstva dopravy).
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Ředitel L. Sosna doplnil, že zde existuje řada majetkoprávních problémů. Ministerstvo
dopravy jedná s kraji a snaží se najít kompromis při přípravě dálkových cyklotras.

Posl. M. Exner sdělil, že cyklostezka musí být bezpečná i pro seniory a rodiče s dětmi,
měla by propojovat velká města. Navrhnul hlasovat bod č. 3 zvlášť  /hlasování 4-1-8, bod
neprošel/.

Zpravodaj T. Helebrant navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti  
1.  projednal  výše uvedený dokument; 2. bere na vědomí sdělení Komise, jímž se navrhuje
Evropské  prohlášení  o  cyklistice  a  3.  bere  na  vědomí  stanovisko  vlády  ČR  k  tomuto
dokumentu  /usnesení č. 256, hlasování 13-0-0,  Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana –
pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro,  Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro,
Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – pro, Pošarová Marie – pro, Bělor Roman – pro, Berki
Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

3. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Posílení evropského správního prostoru
(ComPAct) /kód Rady 15313/23, KOM(2023) 667 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  36. schůzi
konané dne 6. prosince t. r. prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představili nejvyšší státní tajemník Ministerstva vnitra Jindřich Fryč, ředitel
Digitální a informační agentury Martin Mesršmíd a státní tajemnice Ministerstva životního
prostředí Simeona Zikmundová.

J. Fryč informoval, že se jedná o soubor opatření zaměřených na podporu správních
orgánů členských států. Klíčové jsou společné zásady, které formují evropský správní prostor
zahrnující strategickou vizi, soudržnou politiku, efektivní veřejnou službu a zdravé veřejné
finance. Jedním z cílů ComPAct, který zároveň respektuje pravomoci členských států v oblasti
státní a veřejné správy, je posílení spolupráce mezi správními orgány prostřednictvím výměny
zkušeností. ComPAct sestává ze  tří hlavních pilířů  – agendy dovedností ve veřejné správě,
kapacity  pro  evropskou  digitální  dekádu  a  schopnosti  vést  zelenou  transformaci.  Je  zde
soustředěno  celkem  25  opatření  na  podporu  evropského  správního  prostoru.  Cílem  je
podporovat politický dialog a zvyšovat kapacitu a kvalitu veřejné správy v Evropě, včetně
zemí zapojených do procesu budoucího rozšíření EU.

ČR oceňuje možnost sdílení zkušeností s ostatními členskými státy.
Řed.  M.  Mesršmíd uvedl,  že  Digitální  a  informační  agentura  podporuje  posílení

spolupráce  poskytovatelů  veřejných  služeb  a  technologické  základny.  Cílem  je  zlepšení
využití cloudových služeb pro veřejné orgány. Agentura připravuje zákon o správě dat.

Státní tajemnice S. Zikmundová informovala, že MŽP vítá tuto iniciativu a její záměr
uskutečňovat zelenou tranzici a zlepšovat ochranu životního prostředí. Spolupracuje s Úřadem
vlády a Ministerstvem financí. Využije nový program spolupráce a výměny informací mezi
úředníky.

Zpravodajka  L. Potůčková uvedla,  že ČR velmi podporuje iniciativu,  důležité  jsou
stáže  
a získávání zkušeností v zahraničí.

Posl.  V. Zlínský považuje za nebezpečné, že budou všechny informace posílány do
cloudu.

Řed. M. Mesršmíd vysvětlil, že z důvodu existence rizika byly specifikovány 4 úrovně
cloudu.  Ta  nejvyšší  státní  úroveň  má  striktně  nastaveny  podmínky  s nejvyšší  možnou
ochranou dat.

Posl.  J. Berki konstatoval, že je důležité jít cestou digitalizace i při existenci rizik a
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sdílet data napříč EU.
Zpravodajka L. Potůčková navrhla usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 

1.  bere  na  vědomí sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému
hospodářskému  a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  –  Posílení  evropského  správního
prostoru (ComPAct) /kód Rady 15313/23, KOM(2023) 667 a 2. podporuje rámcovou pozici
vlády ČR /usnesení č. 257, hlasování 10-2-1, Babišová Andrea – pro, Berkovcová Jana – pro,
Helebrant Tomáš – zdržel se, Jáč Ivan – pro,  Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro,
Major Martin – pro,  Zlínský Vladimír – proti, Pošarová Marie – proti, Bělor Roman – pro,
Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

4. Informace  k návrhům  Evropského  parlamentu  na  změnu  Smluv  –  oznámení
národním parlamentům (dokument CM 5781/23)

Př. O. Benešík přivítal ministra pro evropské záležitosti Martina Dvořáka, který přišel
členy výboru informovat o návrzích EP na změnu Smluv. Cílem je posílit Evropský parlament
v legislativním  procesu.  Systém  by  výrazně  změnil  pravomoci  EU.  Ministr  M.  Dvořák
konstatoval, že je velká pravděpodobnost, že tento návrh nebude přijat. Jde o velmi radikální
politický návrh, jehož schválení by vedlo k rozkolísání celé EU. 

Př.  O.  Benešík souhlasil,  že  otevření  základních  smluv  je  velmi  složitý  proces.
Evropský parlament se snaží před volbami na sebe přitáhnout pozornost.

Podle posl.  J.  Berkiho se zde směšují  reformy, které  jsou důležité  a  ty, které  jsou
motivovány  mocensky  z vůle  EP. Považuje  za  nešťastné,  že  EP  návrh  podává  na  konci
volebního období.

Ministr M. Dvořák uvedl, že některé institucionální změny EU potřebuje, návrh EP je
ale krok vedle. Jde o dva přístupy, buď jsou institucionální změny nutné k rozšíření EU, nebo
ne. Podle ministra ty státy, které chtějí institucionální změny, nechtějí rozšíření EU. V debatě
o  většinovém  hlasování  je  nutný  určitý  kompromis.  Navrhnul  debatu  o  institucionálních
změnách na schůzi VEZ. 

Př. O. Benešík poděkoval ministru M. Dvořákovi za informace.

5. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Evropský akční plán pro větrnou energii
/kód Rady 14712/23, KOM(2023) 669 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  36. schůzi
konané dne 6. prosince t. r. prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil  vrchní ředitel Sekce energetiky a jaderných zdrojů Ministerstva
průmyslu  a  obchodu  René  Neděla.  Jde  o  tzv.  větrný  balíček,  který  má  zajistit
konkurenceschopnost  dodavatelů  větrné  energie.  Evropský  větrný  průmysl  se  potýká
s problémy při provozování.  Akční plán nabízí opatření, která musí členské státy přijmout
(např.  zlepšit  koncepci  aukcí,  zrychlit  povolování  apod.).  České  firmy  se  podílejí  i  na
stavbách větrných elektráren na moři. 

Zpravodaj M. Major uvedl, že hlavní brzdou rozvoje větrných parků v ČR je nedůvěra
veřejnosti, proto dlouho trvají povolovací procesy.

Př. O. Benešík konstatoval, že v okolí Vídně je spousta větrných elektráren. Zajímalo
jej, jaká je ekologická zátěž výroby a údržba.

Posl.  M. Pošarová informovala, že ve Španělsku dosluhují mnohé lopatky větrných
elektráren a je problém s jejich recyklací. Zajímal ji názor MPO.

Zpravodaj M. Major dodal, že větrná elektrárna potřebuje pro svůj provoz také zdroj
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elektrické energie.
Vrchní  ředitel  R.  Neděla uvedl,  že  v ČR  jsou  místa  vhodná  k instalaci  větrných

elektráren. 340 projektů (120 vrtulí) je již nainstalováno. MPO vypisuje každý rok aukce na
projekty. U nových technologií jsou lopatky recyklovatelné.  Výhodou je, že větrná elektrárna
má 2,5krát větší využití instalovaného výkonu než solární elektrárna a může do sítě dávat tzv.
tvrdost. 

Posl.  M.  Exner sdělil,  že  elektroauto  obsahuje  sice  spoustu  součástek  vyrobených
neekologicky, ale  při  jízdě  na silnici  neznečišťuje  ovzduší.  Solární  a  větrné  elektrárny se
doplňují, protože více fouká v zimě a solární zase vyrábí více energie v létě. Lidé podle něj
nebudou v referendech hlasovat pro žádnou elektrárnu, je třeba jejich vyhlašování zvážit. 

Př. O. Benešík konstatoval, že všichni chtějí rozšíření jaderných elektráren, ale žádná
obec si nepřeje mít ve své blízkosti jaderné úložiště. 

Posl. V. Zlínského zajímalo, kde se vyrábí komponenty větrných elektráren a jestli je
v této oblasti EU soběstačná. 

Vrchní  ředitel  R.  Neděla odpověděl,  že  některé  komponenty  k větrným i  solárním
elektrárnám se vyrábí v Číně. 

Posl.  V.  Zlínský se  zeptal,  jestli  je  výroba  komponentů  pro  větrné  elektrárny
neekologická.

Vrchní  ředitel  R. Neděla  vysvětlil,  že  tato výroba není  složitá,  skládá se z betonu,
železné konstrukce, tubusu z kompozitu a motoru. EU zavedla příliš složitou byrokracii pro
realizaci projektů.

Př. O. Benešík konstatoval, že výrobky z Číny jsou levné vlivem sociálního dumpingu.
Zpravodaj  M. Major navrhnul  usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti  

1.  bere  na  vědomí sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému
hospodářskému a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Evropský akční plán pro větrnou
energii  /kód Rady 14712/23,  KOM (2023) a  2.  podporuje stanovisko vlády ČR k tomuto
sdělení /usnesení č. 258, hlasování 8-1-1, Berkovcová Jana – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč
Ivan – pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír
– proti, Pošarová Marie – zdržela se, Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

6. Sdělení Komise – Roční analýza udržitelného růstu 2024 /kód Rady 15627/23,
KOM(2023) 901 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  36. schůzi
konané dne 6. prosince t. r. prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil vrchní ředitel Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády Štěpán
Černý. Sdělení je stavebním kamenem balíčku evropského semestru. Obsahuje čtyři dimenze:
konkurenceschopnou udržitelnost, environmentální udržitelnost, produktivitu a spravedlnost. 

Plán  EU  pomohl  členským  státům  v době  rostoucích  cen  energií.  Nyní  má  EU
nedostatek pracovníků v oblasti  informačních a  komunikačních technologií,  zdravotnictví  
a zpracovatelského průmyslu. 

ČR obecně vítá zveřejnění podzimního balíčku evropského semestru.
Zpravodajka M. Pošarová uvedla, že dokument zdůrazňuje odhodlání EU ustupovat od

fosilních  paliv,  ale  tím  se  zásadně  zdražuje  energie.  Národní  plán  obnovy  není  právně
závazný. 

Posl.  M. Exner nesouhlasí  s tím, že zdražení energií  a růst  inflace jsou způsobeny
zelenou tranzicí. Podal protinávrh usnesení, který neprošel /hlasování 1-6-2/.

Zpravodajka M. Pošarová navrhla usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 
1. bere na vědomí sdělení Komise Evropskému parlamentu, Evropské radě, Radě, Evropské
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centrální  bance,  Evropskému  hospodářskému  a  sociálnímu  výboru,  Výboru  regionů  a
Evropské investiční bance: Roční analýza pro udržitelný růst na rok 2024; 2. bere na vědomí
rámcovou  pozici  vlády  České  republiky  ke  sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,
Evropské radě, Radě, Evropské centrální bance, Evropskému hospodářskému a sociálnímu
výboru, Výboru regionů a Evropské investiční bance: Roční analýza pro udržitelný růst na rok
2024  a  3.  konstatuje,  že  sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Evropské  radě,  Radě,
Evropské centrální bance, Evropskému hospodářskému a sociálnímu výboru, Výboru regionů
a Evropské investiční  bance:  Roční  analýza pro udržitelný růst  na rok 2024 zcela  pomíjí
objektivně existující negativní dopady tzv. zelené transformace EU (dekarbonizace průmyslu,
energetiky,  budov  
a  dopravy,  rychlý  přechod  na  tzv.  čistou  energii,  direktivní  hromadný  přechod  na  
tzv.  obnovitelné  zdroje  energie)  na  ekonomickou  a  sociální  situaci  členských  států  EU
/usnesení  
č. 259, hlasování 7-1-1, Berkovcová Jana – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro,
Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej –zdržel se, Zlínský Vladimír – pro, Pošarová Marie –
pro, Bělor Roman – pro, Exner Martin – proti, v příloze/.

7. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Sdělení o politice rozšíření EU pro rok
2023 /kód Rady 15094/23, KOM(2023) 690 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  36. schůzi
konané dne 6. prosince t. r. prostřednictvím usnesení č. 249. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představili  náměstek ministra zahraničních věcí Eduard Hulicius a vrchní
ředitel Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády Štěpán Černý. Nám. E. Hulicius uvedl, že
EK  označila  jako  prioritu  zahájit  přístupová  jednání  s Ukrajinou,  Moldavskem  a  udělit
kandidátský status Gruzii.  S Bosnou a Hercegovinou bylo odloženo zahájení přístupových
jednání na březen 2024. ČR souhlasí.

Vrchní ředitel Š. Černý uvedl, že jde o agendu Rady pro evropské záležitosti. Dosažení
jednoty pro rozšíření je zásadní pro stabilizaci okolí EU. Rozšíření by nemělo být podmíněno
reformou  EU.  EU má  v současné  době  spoustu  dalších  problémů,  proto  je  důležité  nyní
neotvírat debatu o změně smluv.

Zpravodaj  O. Benešík pokládá zprávu za velmi vyváženou. Proces rozšíření přispívá
ke kultivaci kandidátských států. Každý je na určitém stupni přiblížení se k integraci. VEZ
věnuje kandidátským zemím velkou pozornost,  v loňském roce navštívil  Gruzii  a  Bosnu  
a Hercegovinu.

Navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na vědomí sdělení
Evropské komise o politice rozšíření EU pro rok 2023; 2. souhlasí se stanoviskem vlády ke
sdělení Evropské komise o politice rozšíření pro rok 2023; 3. oceňuje důraz vlády na soulad
postojů kandidátských zemí s principy SZBP EU; 4. podporuje postoj vlády ČR, že politika
rozšíření má být nadále zahraničněpolitickou prioritou České republiky. To se má odrážet jak
v bilaterálních  vztazích  ČR  s kandidátskými  zeměmi,  tak  ve  vztazích  s členskými  státy  
a evropskými institucemi; 5. konstatuje, že již samotný průběh rozšiřovacího procesu přispívá
k šíření politické a ekonomické stability, bezpečnosti a kultivaci právního prostředí v zemích
v bezprostředním  sousedství  Evropské  unie  a  6.  pověřuje  předsedu  výboru  pro  evropské
záležitosti,  aby v rámci  politického dialogu postoupil  toto usnesení předsedkyni Evropské
komise  /usnesení č. 260, hlasování 6-0-1, Berkovcová Jana – pro, Helebrant Tomáš – pro,
Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – zdržel
se, Exner Martin – pro, v příloze/.
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8. Výběr  z aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 29. listopadu 2023 – 2.
ledna 2024

Z tabulky dokumentů doručených výboru v období od  29.  listopadu 2023 – 2.  ledna
2024
byly  vybrány  dokumenty  a  k nim zpravodajové:  č.  16405/23  –  posl.  I.  Jáč,  č.  16406/23  a
16681/23 – posl. J. Berki, č. 16149/23 a 16204/23 – posl. A. Babišová, č. 16289/23, 16889/23,
17076/23, 16935/23 a 17002/23 – mpř. L. Potůčková, č. 16551/23, 16805/23 a 16606/23 – posl.
R.  Bělor,  
č. 16284/23, 16307/23, 16338/23 a 16822/23 – posl. M. Exner, č. 17071/23 – posl. T. Helebrant 
a č. 16927/23 – mpř. P. Fifka. 

VEZ  postupuje  k vyjádření  stanoviska dokument  č.  17071/23  výboru  pro  životní
prostředí a dokumenty č. 16405/23 a 17071/23 zemědělskému výboru. Pro informaci postupuje
dokument  
č. 16963/23 hospodářskému výboru, dokumenty č. 16961/23, 16972/23, 16973/23 a 16963/23
výboru  pro  životní  prostředí  a  dokumenty  č.  16280/23  a  16747/23  zahraničnímu  výboru
/usnesení č. 261, hlasování 9-0-0, Berkovcová Jana – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan –
pro,  Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír –
pro, Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro, v příloze/.

9. Sdělení předsedy

Ve čtvrtek 11. ledna od 15.30 hodin se členové VEZ setkají s delegací z Bavorského
zemského sněmu. Dosud účast přislíbili př. O. Benešík, Roman Bělor, Jan Berki a Vladimír
Zlínský. Př. O. Benešík vyzval další členy výboru, aby zvážili svoji účast.

Ve dnech 21. – 22. ledna se v Bruselu koná  meziparlamentní konference na téma
unijních urbanistických politik. VEZ má k dispozici jedno místo.

V pondělí  29.  ledna  dopoledne  se  v  Parlamentu  Rakouské  republiky  ve  Vídni
uskuteční  společné  jednání  zástupců  evropských  výborů  ve  Slavkovském  formátu (ČR,
Slovensko, Rakousko). Předmětem jednání budou následující témata: migrace, rozšíření EU,
volby do Evropského parlamentu a vztahy/spolupráce Evropského parlamentu s národními
parlamenty. Odjezd do Vídně vlakem v neděli 28. ledna odpoledne/podvečer a návrat během
úterý 30. ledna. Přihlášeni jsou kromě př. O. Benešíka místopředsedové P. Fifka a L. Potůčková. 

 
Schůze skončila ve 12.00 hodin.

/zapsala Eva Hadravová/

Martin Exner v. r. Ondřej Benešík v. r.
ověřovatel výboru předseda výboru
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